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ČO JE NOVÉ V DEVÍNSKEJROZHOVOR JE TO SMART

Prvý septembrový pondelok bol v  našich 
základných školách rušný. Kým starším 
žiakom sa po  dvoch mesiacoch prázdnin 
nezastavili ústa od  toľkého rozprávania, 
prváčikovia ostýchavo nasledovali svoje 
panie učiteľky, aby s ich pomocou úspešne 
vykročili na cestu za vedomosťami a vzde
laním. Na  prvý pohľad typický obrázok 
začiatku nového školského roku... Na  Zá
kladnej škole na  Ulici Ivana Bukovčana 3 
to však 4. septembra 2023 tak ako zvyčajne 
predsa len nebolo. 

Ťažké obdobie za nami
Ostatné 3 roky boli pre samosprávu Devín-
skej Novej Vsi a vedenie tejto základnej školy 
mimoriadne náročné z dôvodu realizácie pro-
jektu nadstavby budovy školy. Keďže samot-
nú stavbu vďaka dobrej príprave stihli dokon-
čiť za 10 mesiacov, starosta Devínskej Novej 
Vsi Dárius Krajčír spolu s riaditeľkou základ-

nej školy Renátou Balogovou a  podpredse-
dom komisie školstva, mládeže a vzdelávania 
Miroslavom Antalom mohli nové priestory 
slávnostne odovzdať žiakom a učiteľom sym-
bolicky už v prvý deň nového školského roku. 
„Som veľmi rád, že sa nám podarilo tento naj-
väčší projekt spolufinancovaný z  eurofondov 
v Devínskej Novej Vsi dokončiť a odovzdať ho 
v riadnom termíne. Ide o veľkú vec, a to nie-
len z hľadiska nevyhnutného zvýšenia kapacít 
školy, ale aj z dôvodu zvýšenia kvality výučby 
a  vzdelávania v  nových dizajnových priesto-
roch vybavených modernými technológiami,“ 
zdôraznil starosta Dárius Krajčír. Z  nových 
priestorov sa teší aj vedenie Základnej školy 
na Ulici Ivana Bukovčana 3. Jej riaditeľka Re-
náta Balogová oceňuje najmä fakt, že dostav-
bu sa podarilo zrealizovať za taký krátky čas 
vďaka vzornej príprave a  realizácii projektu, 
čo nebýva na  Slovensku pravidlom. „Vyučo-
vací proces prebiehal minulý školský rok v sťa-
žených podmienkach a rušné boli aj prázdni-

ny, ktoré sme využili na  zariaďovanie tried.“ 
Renáta Balogová verí, že žiaci sa o  ne budú 
príkladne starať a zveľaďovať ich.

Vitajte v nových 
priestoroch 
Na Základnej škole na Ulici Ivana Bukovčana 
3 pribudlo 8 nových tried. „Realizáciou tohto 
projektu sa rozšírila kapacita základnej školy 
a  zabezpečilo sa čo najefektívnejšie využitie 
nových priestorov. V nadstavovanej časti bu-
dovy sa škola rozšírila o päť tried a súčasťou 
nadstaveného podlažia sú taktiež kabinety pre 
učiteľov a  výchovných poradcov, ako aj nové 
sociálne zariadenia. V pristavenej časti objek-
tu, ktorý má celkovo štyri nadzemné podlažia, 
vznikli ďalšie tri triedy,“ približuje Barbara 
Langsfeldová z miestneho úradu, zodpoved-
ná za čerpanie nenávratného finančného prí-
spevku z Ministerstva investícií, regionálne-
ho rozvoja a informatizácie SR. 
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škola volá, je nová



Vážení spoluobčania!

Pred nami všetkými stojí v septembri veľ-
ké rozhodnutie o budúcnosti nášho Sloven-
ska. Spolu budeme rozhodovať o budúcnosti 
nás všetkých, preto by malo stáť pri zrode 
volebného výsledku čo najviac občanov 
našej krajiny, aby bola nová vláda, ktorá 
z  volieb vzíde, skutočným reprezentantom 
vôle občanov. Preto si dovolím aj ja z postu 
svojej verejnej funkcie vyzvať všetkých voli-
čov v Devínskej Novej Vsi, aby v sebe našli 
motiváciu ísť voliť. Zúčastniť sa na  tomto 
sviatku demokracie, keď má každý jeden 
z  nás opäť po  rokoch v  rukách osud našej 
krajiny. V  Devínskej Novej Vsi je nás vyše 
14 000, ktorí, verím, budeme voliť s  rozva-
hou, so zreteľom na odbornosť a skúsenosť, 
a  nie systémom pokus-omyl alebo menšie 
zlo. Taktiež verím, že budeme voliť s citom, 
ale najmä s rozumom. Aby sme vybrali ta-
kých zástupcov, ktorí pomôžu zveľadiť nie-
len Slovensko, ale nepriamo aj náš región 
a našu mestskú časť Devínsku Novú Ves.

Žijeme v  dobe, ktorá vyhrotila správanie 
ľudí, čo je vidieť nielen na sociálnych sieťach. 
V dobe, ktorá je poznačená energetickou krí-
zou, infláciou i hrozbou vojny. Je len na nás, 
aby sme v sebe našli najmä to dobré – ľud-
skosť, zmysel pre solidaritu a  optimizmus, 
s ktorým sa budeme pozerať do budúcnosti. 
To všetko nám pomôže vytvoriť pozitívnu 
energiu na  Slovensku a  naštartovať zme-
nu k lepšiemu. V našej mestskej časti s tým 
máme skúsenosti a  každý nový deň je dô-
kazom toho, že napriek rôznym názorom 
a  presvedčeniu sa vždy dokážeme zjedno-
tiť v mene spoločného cieľa. A  tým je naša 
Devínska Nová Ves a ľudia, ktorí v nej žijú. 
Preto by som sa  rád opäť poďakoval všetkým 
aktívnym Devínskonovovešťanom za  obe-
tavosť  a pozitívny prístup k našej mestskej 
časti počas celého leta a všetkým vám za to, 
ako sa nám darí náš domov, našu Devínsku 
Novú Ves pozitívne meniť. Verím, že takto to 
raz môže byť aj na celom Slovensku. Všetko 
máme vo svojich rukách.

Dárius Krajčír, starosta

JE TO SMART

Slávnostný okamih, ktorý sa zapíše do histórie.  
Druhý zľava starosta Dárius Krajčír, riaditeľka ZŠ na Ulici  
I. Bukovčana 3 Renáta Balogová a podpredseda  komisie 

školstva, mládeže a vzdelávania Miroslav Antal  
pri otváraní novej časti budovy školy. 

Moderná škola
Vynovená Základná škola na Ulici Ivana Bu-
kovčana 3 spĺňa kritériá konceptu SMART 
vrátane komponentov zelenej, digitálnej, 
inkluzívnej a  otvorenej partnerskej školy. 
Jej priestory sú vybavené modernou tech-
nikou – v každej triede je interaktívny data-
projektor, notebook a  k  bežnej výbave tried 
patrí aj pokrytie sieťou wifi. Bezbariérovosť 
v  nových priestoroch zabezpečuje schodo-
lez. Projektu dodáva výnimočnosť aj zelená 
strecha, ktorá zníži teplotné rozdiely či už 
v  lete, alebo počas zimných mesiacov. Kata-
rína Macáková, vedúca oddelenia výstavby, 
dopravy a  životného prostredia, ktorá bola 
garantkou prípravy a realizácie projektu, vy-
zdvihuje najmä projektanta stavby Martina 
Hudeca a  kolektív jeho spolupracovníkov. 
„Stavba, tak ako ju navrhli, spĺňa v plnej mie-
re technické požiadavky na rozšírenie objektu, 
jeho využitie a  súčasne sa snúbi s  citom pre 
estetický a  moderný dizajn.“ Nezabudne ani 
na Dávida Grajciara, ktorý so svojimi spolu-
pracovníkmi navrhnutý projekt zrealizoval 
a dotvoril do konečnej podoby. Poďakovanie 
podľa Kataríny Macákovej patrí aj Radova-
novi Rapčanovi, ktorý na  stavbu dohliadal, 

zástupkyni starostu Beáte Janatovej a  Da-
nielovi Kubišovi, ktorí za  miestny úrad vý-
znamne so stavbou pomáhali. „Zrealizovaná 
a  skolaudovaná stavba predstavuje moderný 
typ dostavby budovy, pri ktorej sa použili sta-
vebné konštrukcie z dreva a jeho kombinácia 
s  ďalšími tradičnými materiálmi,“ vysvetľuje 
vedúca oddelenia výstavby, dopravy a život-
ného prostredia miestneho úradu Katarína 
Macáková, podľa ktorej urobili všetko pre to, 
aby prednosti stavby ocenili najmä jej koneč-
ní užívatelia – žiaci a pedagogický zbor zák-
ladnej školy. 
Projekt bol realizovaný v rámci operačného 
programu IRROP (Integrovaný regionálny 
operačný program) a financovaný z Európ
skeho fondu regionálneho rozvoja formou 
nenávratného finančného príspevku a  zo 
zdrojov mestskej časti BratislavaDevínska 
Nová Ves.

Juraj Vedej
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 SR Každé ráno vás budia kohúty zo záhrad 

v Devínskej, kde žijete a z ktorej odchádzate 
riadiť krajinu. Čerpáte z tejto lokality ener
giu a silu pre svoje poslanie?
Energie čerpám veľa, ale rozhodne nie z ki-
kiríkania kohútov. Baterky si dobíjam skôr 
pomocou behu po Devínskej Kobyle či cyk-
listikou v okolí Moravy. Presťahovali sme sa 
sem práve preto, lebo Devínska ideálne spája 
prírodu s občianskou vybavenosťou a poko-
jom predmestia. Znie to ako reklama. 

Aké to je prijať ponuku od  prezidentky 
a  obsadiť premiérske kreslo v  štáte, ktorý 
zúfalo potrebuje upokojiť rozhádané poli
tické elity a chaos v názoroch populácie?
Vláda odborníkov tu nie je preto, lebo sme 
o moci dlhé roky snívali. Dôvod je prozaic-
kejší. Strany v parlamente sa nevedeli dohod-
núť na  žiadnom stabilnom riešení, a  preto 
musela prezidentka konať. Ponuku som vô-
bec neočakával, preto ma prekvapila. Ne-
zvyknem utekať pred zodpovednosťou, a pre-
to som ponuku prijal, aj keď bolo dopredu 
zrejmé, že sa vláda v  predvolebnom období 
stane terčom útokov z  každej strany. Navy-
še, bez plného mandátu a s deravou štátnou 

kasou zmôžeme len málo. No napriek tomu 
snažíme sa, aby vláda prinášala riešenia tam, 
kde je to možné.

Bez noblesy, ktorá vám je vlastná, by to zrej
me nešlo. Povedzte,  prečo politikom často 
chýba schopnosť povzniesť sa nad urážky 
a namiesto toho hnev rozmnožujú hnevom?
Asi sa to páči ich voličom. Mňa už v mladosti 
naučili, že nemáme klesať na úroveň štváčov 
a idiotov. Tam ich totiž nikdy neporazíme. Je 
to ich domáce ihrisko. 

Keď ste za Roberta Fica nastupovali na post 
viceguvernéra Národnej banky Slovenska 
a za šéfa ste akceptovali Petra Kažimíra, ur
čili ste si hranicu prijímania kompromisov? 
Bol som tam už pred príchodom pána Kaži-
míra. Treba vedieť, že v Národnej banke Slo-
venska o  všetkom rozhoduje kolektívny or-
gán – banková rada. Hľadanie kompromisov 
je preto v jej DNA. Navyše, čo sa týka riade-
nia banky, kompetencie a  zodpovednosti sú 
jasne rozdelené. Musím povedať, že som tam 
nezažil žiadne snahy o politické ovplyvňova-
nie mojej práce.

Váš príchod na čelo vlády odborníkov pri
pomína vstup krízového manažéra do fab
riky, v ktorej treba zaviesť pravidlá, systém, 
kontrolu, vybrať správnych ľudí do  kľúčo
vých pozícií... Lenže čo v prípade, ak je tou 
fabrikou celé Slovensko a vy nemáte dosta
tok času na svoje poslanie?
Fabrika je v  mnohých ohľadoch v  dosť de-
zolátnom stave. Zázraky za  taký krátky čas 
nespravíme, ale môžeme vo viacerých vý-
robných procesoch upratať a  navrhnúť aj 
opatrenia, ktoré by zlepšili výrobu a mohli by 
prinavrátiť fabrike aj ekonomickú prosperitu. 
Nechceme byť len vrátnikom.

Deklarovali ste, že za  krátky čas dokáže
te pripraviť pre vládu, ktorá vzíde zo sep
tembrových volieb, akési cestovné mapy 
s  návrh mi riešení problémov, s  návodmi 
na  ďalší rozvoj a  finančne zodpovedné 
správanie. Veríte tomu, že si ich noví lídri 
po voľbách osvoja?
Možno som trochu naivný, ale za  20 rokov 
v  službách štátu sa mi mnohé veci podarili. 
Daňová reforma, dlhová brzda, prijatie eura, 
projekt hodnoty za  peniaze alebo zmeny 
v  dôchodkovom systéme sú príklady, keď 

stave
V DEZOLÁTNOM
FABRIKA
Predseda úradníckej vlády Slovenskej republiky žije 
v Devínskej! V bytovom dome. Už len tento fakt ho radí 
do kategórie sympaťákov z ľudu, ktorí vedia, čo je to po-
kazený výťah, alebo čo sú vyrazené poistky pri silnej búrke. 
My v Devexe poznáme však aj inú analógiu. Súvisí so zvuko-
malebnosťou jeho priezviska Ódor. V celosvetovo známom fil-
movom seriáli Hra o tróny vystupuje muž, ktorý neustále opakuje 
jedno slovo: Hodor... Hodor... Hodor... a až na konci sa divák dozvie, 
aké tajomstvo sa za týmto slovom skrýva. Muž totiž v panike kričí 
na spolubojovníkov Hold the Door (držte dvere), pretože ak by ich 
uvoľnili, vyrútia sa na svet príšery, ktorým bežný človek nedokáže 
čeliť. Držte, prosím, dvere aj vy, pán premiér Ľudovít Ódor.

ROZHOVOR4  09/2023 



politici nakoniec prijali zodpovedné rozhod-
nutia. Možno nie tento rok, možno ani nie 
v nasledujúcom volebnom období, ale raz sa 
nám určite zídu dobré nápady na  udržanie 
a  prilákanie talentu, na  lepšie manažovanie 
eurofondov, na  reformu sociálneho systému 
alebo na  ozdravenie verejných financií. Bo-
hužiaľ, deje sa to často až potom, keď sme už 
všetky ostatné zlé možnosti vyčerpali. 

O veciach verejných napokon aj tak rozhod
nú voliči. Sám ste povedali, že v septembri 
2023 nepôjde o obyčajné voľby, lebo tak tro
chu je už ohrozená demokracia. Ak by ste 
mali vytvoriť manuál, ako si vybrať správ
nych politikov do  vedenia štátu, čo by ste 
doň napísali? 
Na začiatok by stačili dva testy. Ponúka daný 
politik aj riešenia alebo ustavične hľadá len 
nepriateľov štátu? Čo dokázal doteraz vo svo-
jom živote?

Odmietate zotrvať v politike, tvrdíte, že nie 
ste prototypom politika. Kto, ak nie vy, ním 
teda je? Psychotik, zlodej, demagóg a  hul
vát? Môžete, prosím, ten pojem prototyp 
politika bližšie definovať?
Uznávam, že prototyp politika je mimoriad-
ne ťažké nájsť na  kandidátskych listinách 
na Slovensku. Nikdy nehovor nikdy, ale dote-
raz mi viac svedčalo odborné riešenie problé-
mov a reformy. Rád pomôžem aj v budúcnos-
ti tým, ktorí to so Slovenskom myslia dobre. 

Aj Václav Havel sa spočiatku bránil pred
stave obsadiť po  Husákovi Hradčany, ale 
tlak osudovej chvíle, ktorá sa v historických 
okamihoch zvykne vynoriť nečakane, na
pokon určí rozhodovanie vyvolenej osob
nosti. Vy tieto súvislosti necítite?
Necítim žiadny tlak ani spoločenskú objed-
návku. 

Aktuálne najpredávanejšia kniha vydava
teľstva Denníka N s názvom Rýchlokurz ge-
niality, ktorej ste autorom, je dnes dokonca 
učebnou pomôckou na niektorých školách. 
Vzbudzuje záujem o  vzdelanie, vysvetľuje 
zložitosť, krásu a komplexnosť sveta. Súvisí 
podnet na napísanie knihy, ktorú ste tvorili 
v kuchyni panelákového bytu v Devínskej, 
s faktom, že rád učíte? 
Nie je to celkom panelák! Ale áno, veľmi rád 
učím. Hlavnou motiváciou pri písaní však 
bola dcéra, ktorej som chcel dať špeciálny 
darček k maturitám. Aby vedela, čo považuje 
tatko za dôležité v živote.

Dnes sa veľa hovorí o  tom, aké dôležité je 
úspešne skĺbiť prácu a  osobný život. Ako 
vyzerá váš work-life balance? Striedajúci sa 
predsedovia vlády či ministri vyzerali v os
tatnom čase ako zombíci. Vy, naopak, pôso

bíte akoby nad vecou, vo vašej komunikácii 
nechýba inteligentný humor. Čím to je? 
Som vyznávačom zdravého životného štýlu 
a celoživotného vzdelávania. Veľa športujem 
a rád sa učím nové veci. No celé je to možné 
len preto, že ma moja rodina podporuje. Hu-
mor je korením života a pomáha mi udržia-
vať si nadhľad aj v zložitých situáciách. 

Dobrý život je vraj o spojení dobrého mies
ta na  bývanie s  dobrou prácou a  dobrou 
komunitou. Čo z toho ste našli v Devínskej 
Novej Vsi? Máte tu aj priateľov, s ktorými si 
zájdete na pivo? 
Na pivo len sporadicky, ale som úzko spoje-
ný so stolnotenisovým životom v Devínskej. 
Páči sa mi, keď mládež nesedí celý deň pred 
počítačom. Sem-tam si zahrám aj ja.

Dnes by asi na  každej ulici na  Slovensku 
mali blikať červené svetlá, aby upozorňova
li, že niečo sa opäť zásadne láme. Posledný 
zhasne, hovorilo sa vo vtipe na  konci so
cializmu. Aká je alternatíva k  scenáru, že 
mozgy odídu a starí a chorí to tu už neza
chránia?
Veď to, alternatíva neexistuje. Preto tak in-
tenzívne podporujem vzdelávanie, inovácie 
a mladú generáciu. Určite sú to oveľa dôleži-
tejšie témy ako medvede alebo, že ktorý fašis-
ta je zrazu väčší partizán. 

Poznáte ten vtip, ako sa pýtajú Babiša, či 
chce ísť do pekla alebo do neba a on si podľa 
opisu vyberie peklo? Lenže namiesto sľubo
vaných orgií je v ňom len mučenie a útrapy. 
Ako je to možné, čuduje sa. Zaznie odpo
veď: Ten opis bola iba predvolebná kampaň. 
Opäť sme pri téme lákania a mámenia, na
stal čas predvolebných rečí. Ako v ňom roz
líšiť nebo od pekla?

Zaujímavé je, že práve vláda odborníkov 
môže slúžiť ako akýsi lakmusový papier 
na vyhodnotenie sľubov. My sa nerozhoduje-
me na základe politických preferencií, a preto 
si môžeme dovoliť hovoriť pravdu. 

Zostaňme ešte v  Devínskej. Samosprávy 
dokázali, že zvládnu aj krízy, aj prenesené 
kompetencie, ale opakovane poukazujú 
na nedostatok peňazí. Nedozrel čas na pre
hodnotenie vzťahu štátnej správy a  samo
správy, na  zmenu systému financovania 
samospráv? 
Už aj prezrel. Práve preto pracujeme na štú-
dii, ktorá prinesie odporúčania, aké možnos-
ti sú pred nami, aby sme tento stav výrazne 
zlepšili.

Samosprávy v  Chorvátsku, s  ktorými udr
žuje Devínska pre svoju históriu veľmi 
dobré priateľské vzťahy, sú v čerpaní euro
fondov oveľa ďalej. Dotknú sa vaše návrhy 
na  zmeny v  čerpaní europeňazí aj samo
správ? Ako?
Áno, dotknú sa. Navrhneme viac finanč-
ných prostriedkov z  eurofondov rozdeľovať 
na úrovni samospráv a regiónov. Uvažujeme 
aj o fonde, z ktorého by sa mohla predfinan-
covať projektová dokumentácia. Aby sme po-
mohli aj finančne slabším obciam. 

Len tak mimochodom, viete o tom, že nám 
do Devexu pravidelne vypisuje Chuck Nor
ris? Ako by ste vy využili dnes jeho zázrač
né schopnosti? 
Jeho zázračné schopnosti vôbec nepotrebuje-
me. Vo voľbách si zvolíme zodpovedné poli-
tické strany s múdrymi riešeniami. Alebo ho 
predsa len treba?

Juraj Mravec, Jana Martanovičová
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Predseda vlády Ľudovít Ódor 
na festivale Atmosféra
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Za Andrejom  
Kovarikom

ČO JE NOVÉ V DEVÍNSKEJ

V  pondelok 17. júla 2023 vo veku ne-
dožitých 40 rokov zomrel slovenský 
ekológ, riaditeľ odboru štátnej správy 
sekcie ochrany prírody a  biodiverzi-
ty Ministerstva životného prostredia 
SR, splnomocnenec hlavného mesta 
SR Bratislavy pre zeleň a  životné pro-
stredie, bývalý župný poslanec a býva-
lý poslanec miestneho zastupiteľstva 
mestskej časti Bratislava-Devínska 
Nová Ves Andrej Kovarik. 

„Andrej zostane jedným z  najjasnej-
ších príkladov, že ochrana životného 
prostredia nie je práca, ale poslanie a ne-
uznáva pracovnú dobu, ale vyžaduje ce-
lého človeka,“ uviedol rezort životného 
prostredia. Matúš Vallo, primátor Bra-
tislavy, na  sociálnej sieti napísal: „Stál 
pri vybudovaní sekcie životného prostre-
dia na  magistráte, zasadil sa za  zmeny 
spravovania lesov v  Bratislave, nastavil 
novú normu ochrany životného prostre-
dia v  meste.“ Predseda Bratislavského 
samosprávneho kraja Juraj Droba zdô-
raznil, že obdivuje ľudí, ktorí dokážu 
svoju vášeň povýšiť na povolanie, tak ako 
 Andrej. „My všetci žijeme vďaka nemu 
v  zelenšom a  zdravšom meste a  kraji.“  
Na  poslednú rozlúčku s  Andrejom Ko-
varikom prišlo veľa ľudí aj z  Devínskej 
Novej Vsi, kde vyrastal, bol poslancom 
a mal veľa priateľov. „Andrej žil s príro-
dou, viedli sme spolu mnoho konštruk-
tívnych rozhovorov. Bol vecný, chápavý, 
podnetný, mal veľa energie a nákazlivého 
entuziazmu,“ povedal starosta Devínskej 
Novej Vsi Dárius Krajčír.

Česť jeho pamiatke.

Ako žijú početné generácie Chorvá-
tov, ktorých predkovia z  rozlič-
ných dôvodov opustili rodnú zem? 
Odpovede na  túto otázku hľadajú 

tímy reportérov z  Chorvátskej rádioteleví-
zie (HRT) po  celom svete. Zbalia techniku, 
nasadnú do  lietadiel, vlakov, áut a  vyberú 
sa zbierať materiál, ktorý po  spracovaní po-
núknu televíznym divákom – každý týždeň 
v  40-minútovej relácii Globálne Chorvátsko, 
v origináli Globalna Hrvatska. 

„Na našich cestách sa stretávame so silnými 
príbehmi príslušníkov chorvátskeho národa. 
Všimli sme si, že ich osudy sú spojené nie-
len s  ohromným úsilím o  zachovanie vlastnej 
identity, ale aj s  bojom o  holý život,“ hovorí 
Majda Ivković, redaktorka a  moderátorka 
Chorvátskej rádiotelevízie, ktorá prišla pre-
skúmať Bratislavu a jej okolie. Dva dni strávi-
la v Devínskej Novej Vsi. „Nie je nám ľahko, 
keď počúvame príbehy plné strádania. U  vás 
sa napríklad usadili Chorváti, ktorí utekali 
pred Turkami. Odišli tak ďaleko z rodnej zeme, 
a keď sem prišli, museli od základov budovať 
nový život. Fascinuje nás, ako si generácie 
Chorvátov napriek všetkým ťažkostiam pes-
tovali a uchovávali svoj jazyk. Hoci dnes znie 
v  nejakej archaickej podobe, je obdivuhodné, 
ako si ho udržali celých tých 500 rokov.“ Majda 

Ivković postavila pred kameru mnoho Devín-
skonovovešťanov, ktorí stále hovoria archaic-
kým jazykom, pestujú tradície svojej domovi-
ny v rodinách, udržiavajú chorvátsku kultúru 
v spolkoch, zboroch, súboroch, ktorí sa zaslú-
žili o vznik múzeí, vydanie knižných publiká-
cií, ktorí skúmali našu históriu a neprestávajú 
pripomínať, že jej súčasťou sú aj Chorváti. Ne-
skrývala dojatie, keď hovorila o tom, čo v De-
vínskej Novej Vsi zažila: „Do všetkého, čo ro-
bíte, vkladáte lásku a emócie. Obdivujem, akú 
pozornosť venujete udržiavaniu jazyka, pesto-
vaniu tradícií, ako si pripomínate svoj pôvod 
a  všetko to odovzdávate vašim deťom. Mladí 
majú v  dnešnom svete množstvo iných záuj-
mov, ale vám sa darí dostať ich do folklórnych 
skupín, na kultúrne podujatia... to je úžasná, 
záslužná a  obdivuhodná práca, to si zaslúži 
mediálny priestor.“ 

Keď Majda Ivković materiály z  Devínskej 
Novej Vsi spracuje, HRT o nás odvysiela nie-
koľko reportáží. Nájdete ich na  webstrán-
ke glashrvatske.hrt.hr (Globalna Hrvatska 
(TV)). Už z auta smerujúceho do Záhrebu pri-
šiel do Devínskej od Majdy tento odkaz: „Ešte 
raz ďakujem všetkým za veľké úsilie a pomoc 
pri realizácii našej nahrávky. Boli ste úžasní. 
Ďakujem vám z celého srdca.“

Jana Martanovičová

KORENE
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Je sobota 26. augusta 2023 a čas akoby za-
mrzol. 

Minúta ticha. 
V  pietnom mlčaní, s  pohľadmi uprenými 

do  zeme stoja Na  hriadkach v  zoradených 
šíkoch tri mančafty dobrovoľných hasičov 
z Devínskej, z hlavného mesta Bratislavy a zo 
spriatelenej chorvátskej obce Sveti Ilija a všet-
ci myslia na Andreja. Súťaž, ktorá každoroč-
ne preveruje pripravenosť mužov v  azbes-
tových kombinézach, sa o  chvíľu rozbehne 
výstrelom zo štartovacej pištole. Prásk! 

Nebyť tej smutnej udalosti, bolo by to ako 
vo filme Hoří, má panenko! Pri prvom kon-
trolnom rozbehu s  hadicami spadol hasič 
z  kladiny, po  ktorej mal prebehnúť, hadica 
mu vypadla z rúk a prúd vody dal po ústach 
okolostojacim. Lebo aj taký je život. Nie všet-
ko vždy vyjde podľa plánu. Pripravení a vy-
trénovaní však dokážu drobné nezdary prijať 
ako nevyhnutnú daň za  úsilie na  tréningo-

vom polygóne, aby poučení 
v  ostrom súboji s  plameňmi 
ukázali živlu „fuckera“. 

Zatiaľ čo sa súťažné tímy 
metodicky pripravujú, ako na-
pojiť hadice na  hydrant, ako 
zavodniť cisternu a  v  čo naj-
kratšom čase nastriekať vodu 
na  terč vzdialený pätnásť met-
rov, spopod stromov roznáša 
vietor omamnú vôňu kotlí-
kového gulášu a  výskot detí 
skákajúcich z  nafukovacieho 
hradu. A kdesi v povetrí sa ešte 
vznášajú slová starostu Dáriusa 
Krajčíra o  filozofii súťažného 

dňa. „Dnes to nie je o tom, kto bude prvý, dnes 
to je o tom, na koho myslíte, keď zachraňuje-
te ľudské životy. Víťazstvo nevenujte v prvom 
rade sebe, ale druhým. To hovorím aj deťom: 
Ste tu nielen preto, aby ste sa zlepšovali, ale 
aby ste mohli ďalej pomáhať iným. Preto je 
dôležité, aby sme na  tomto svete boli čo naj-
dlhšie – jeden pre druhého.“

Slovám dávajú punc okolnosti, v ktorých sa 
vyslovia. A ak sa na pozadí týchto okolností 
vznáša nostalgia vyvolaná nečakanou stra-
tou blízkeho človeka, vsakujú do  vedomia 
s nástojčivosťou múdreho varovania. Trochu 
inak, no tiež presne, zauvažoval v týchto sú-
vislostiach Anton Urdovič, predseda brati-
slavskej územnej hasičskej organizácie: „My 
to máme na starých zástavách – Bohu na slá-
vu, blížnemu na pomoc. Hasiči to heslo nosia 
v sebe, sú to ľudia s veľkým srdcom. V minu-
losti to fungovalo fantasticky, ľudia si dokázali 
pomáhať. Dnes sa kolektívy rozpadávajú, skú-

sených dobrovoľných hasičov je čoraz menej, 
chýbajú mladí. Boli časy, keď sme mali v Bra-
tislave tridsaťdva mládežníckych kolektívov, 
teraz tak tri, štyri... Preto je skvelé, že ešte sú 
takéto súťaže, ktoré stmeľujú kamarátstva.“

Máme techniku, autá, moderné zbrojnice, 
len ľudí niet. Prečo? Kde sa strácajú tí, ktorí 
sa s odvahou dokážu postaviť ohňu, pospájať 
hadice, natlakovať ich vodou a  jej prúd na-
mieriť do  plameňov? Je azda chybou, že už 
na základných školách popri botanických či 
turistických krúžkoch chýbajú nadšení ve-
dúci z hasičských kruhov? Ktosi, kto dokáže 
v  deťoch vzbudiť záujem a  inšpirovať ich? 
Ktovie, ako je to inde, ale na  školách v  De-
vínskej v rámci záujmových krúžkov pôsobia 
ako aktivisti dobrovoľní hasiči. 

Nie, dnes táto súťaž nie je o  víťazoch. Je 
o ľuďoch, ktorí nestratili samých seba. Dob-
re totiž poznajú nebezpečenstvá, ktorým je 
múdre čeliť spoločne.

Faktom je, že ak by bolo viac takých odda-
ných mladých ľudí v hasičských mundúroch, 
akým bol Andrej Rehánek, svet ohňov by mal 
silnejšieho odvážneho súpera. „Bol si neuve-
riteľne húževnatý, disciplinovaný a vytrvalý,“ 
povedal starosta Dárius Krajčír počas po-
slednej rozlúčky s Aďom. „Z duše sa ti priečila 
krivda, vždy si bol ochrancom slabších a zra-
niteľnejších...“ Tie slová stúpajú nad katafal-
kom a putujú kamsi do neba za kamarátom 
všetkých statočných. Ich skutočný význam 
najlepšie poznajú jeho najbližší aj z prostredia 
dobrovoľného hasičského zboru. Aj preto bu-
dúcnosť nie je prehratá, lebo ľudia ako Aďo jej 
vtláčajú význam, zodpovednosť a srdce. 

Juraj Mravec 

Bohu na slávu,  
blížnemu  
na pomoc
Začiatok bol príšerne smutný.
Zbor dobrovoľných hasičov v Devínskej Novej Vsi spolu 
so starostom mestskej časti a prítomnými hosťami 
neskryjú v očiach slzy. Ich 24-ročný kamarát a kolega 
zo zásahovej jednotky Andrej Rehánek len pred niekoľkými 
dňami tragicky zahynul pri dopravnej nehode.

JE TO O NÁS
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Poviete si... ulica

V CHODBÁCH ČASU

Jozef Klačka cíti zadosťučinenie, že 
pomenovaním ulice po Leopoldovi 
Jablonkovi sa mu podarila správna 
vec: navždy zapísať do histórie človeka, 
ktorý pre Devínsku veľa znamenal. 
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Ulice majú svoje mená. Nesú 
názvy kvetov, stromov, miest 
či významných osobnos
tí. Keď po  nich kráčame, 
na  chvíľočku akoby sme sa 

stávali súčasťou ich životov. Na  okamih 
sme v  prítomnosti dávnych básnikov, 
spisovateľov, vedcov, lekárov alebo poli
tikov... Čo však v prípade, ak nám meno 
nositeľa ulice nič nehovorí?

Zvedavosť je neodbytná, pátrame. V  De-
vínskej Novej Vsi, v časti Na Grbe, kopíruje 
železničnú trať Ulica Leopolda Jablonku. 
Otázky prichádzajú aj do Devexu, ľudia túžia 
nazrieť za oponu a pýtajú sa: Kto to bol? Čím 
si to zaslúžil, že má svoju ulicu?

Historik Jozef Klačka má ako bývalý člen 
názvoslovnej komisie v  tejto otázke jasno. 
„Leopold Jablonka bol riaditeľom a  jedným 
z  prvých učiteľov v  Devínskej a  tiež pedant-
ným kronikárom obce,“ vytiahne z  pamäti 
a spomenie jedno z hlavných kritérií pri ur-
čovaní názvov ulíc. „Vždy ide o  významnú 
osobnosť, ktorá už minimálne päť rokov ne-
žije. Ako pripomienka pamiatky jej presahu 
a pozitívneho významu, ktorým obohatila náš 
región v minulosti.“

Má to logiku, o to viac, že Jablonka bol by-
tostne spätý s mestskou častou pod Sandber-
gom, rozdával poznanie a obohacoval minulé 
generácie. Chcete dôkaz? Historik Klačka 
súka z rukáva pozoruhodné detaily: „Rodák 
z  Hronca pri Brezne s  dátumom narodenia 

1896 absolvoval klasické gymnázium a  v  33 
rokoch života vyhral, povedané dnešnou ter-
minológiou, konkurz na miesto správcu Ľudo-
vej obecnej školy v Devínskej Novej Vsi.“ 

Píše sa rok 1929, malotriedna škola pre 
prvákov až piatakov ešte vonia novotou, má 
len tri roky, spravuje ju obec, Jablonka je teda 
jej riaditeľom. Klačku ako prváka zaujme 
Jablonka najskôr vizuálne. Fúziky a skladacie 
okuliare. A úsmev. K deťom je vľúdny, počas 
vyučovania často sranduje, za  katedrou sa 
cíti ako ryba vo vode. 

Aj Vlado Klepoch, znalec miestnych po-
merov, vzťahov a tradícií v Devínskej, poznal 
riaditeľa zo školských lavíc. „Moja babka vte-
dy robila školníčku a často sa s ním rozpráva-
la. Žil s Oľgou, učiteľkou prvákov, v domčeku 
pri škole.“

Spomienky sú stále živé, vonia v nich umy-
tá tabuľa, šlabikár a  v  roku 1949, keď bol 
Vladko Klepoch prváčik, aj tabak. „Pamätám 
si, že vo voľnom čase riaditeľ často fajčil – Bys-
trice, Detvy –, prsty mal hnedé od dechtu, ale 
to je nepodstatný detail, oveľa viac ma zauja-
lo, ako krásne vedel maľovať a v časti školskej 
záhrady choval včely.“

Klačka, o  päť rokov starší ako 80-ročný 
Klepoch, si ešte aj dnes dokáže vybaviť, ako 
na  Mikuláša v  roku 1944 pri spojeneckom 
bombardovaní železnice riadil Jablonka útek 
detí zo školy. Po rozozvučaní sirén mali žia-
čikovia desať minút na to, aby do prvých ex-
plózií bômb dobehli do  pivničných úkrytov 
svojich domov. 

„To ja som navrhol pomenovanie ulice po tom-
to nesmierne vzdelanom džentlmenovi,“ pre-
zradí historik, a keď spomína na kronikárske 
začiatky Devínskej, v  pohľade sa mu zrazu 
rozhorí zvláštne svetlo. To Jablonka, tento 
znalec viacerých svetových jazykov, oprel 
hrot atramentového pera o stránku pamätnej 
knihy obce po prvý raz v roku 1935. Kaligra-
fickým písmom zaznamenal úsvit dejín obce, 
ktorej venoval svojich zvyšných 27 rokov ži-
vota. „Nikde pritom nefiguruje jeho meno,“ 
spomína Klačka a  žasne nad skromnosťou 
tohto muža, ktorému stačilo ukryť sa za pro-
fesiu kronikára. Pri svojom bádaní v histórii 
našej mestskej časti objavil Jozef Klačka por-
tálny daňový súpis Bratislavskej stolice z roku 
1553, kde sa spomína, že Devínska Nová Ves, 
ktorá patrí k hradu Devín, prináleží zemepá-
novi Štefanovi Báthorymu. „Bez existencie 
citácií hodnoverných prameňov dokázal určiť 
aj príchod prvých Chorvátov do  našich kon-
čín, na jeseň v roku 1540 alebo na jar v 1541. 
Hovoríme o roku 1935, keď o tom neexistovala 
žiadna literatúra,“ dodá Jozef Klačka s obdi-
vom. A v tom obdive cítiť zadosťučinenie, že 
po  človeku, ktorého navrhol, ponesie meno 
ulica. 

Juraj Mravec



AKO jazdIA  
AUTOBUSY?

Bratislava sa rozrastá o  nové sídliská, nákupné zóny či 
zdravotnícke zariadenia, menia sa návyky a potreby cestu
júcich. Na tento vývoj zareagovalo hlavné mesto zmenami 
v  mestskej hromadnej doprave, ktoré sa dotkli aj Devín
skej Novej Vsi. 
16. augusta 2023 pozval starosta Dárius Krajčír do  Košťálky 
na  rokovanie primátora hlavného mesta SR Bratislavy Ma-
túša Valla, aby zopakoval žiadosť o  zachovanie existujúceho 
stavu obslužnosti Devínskej Novej Vsi mestskou hromadnou 
dopravou. „Počúvam, že zmeny sú v  prospech obyvateľov, ale 
Devínskonovovešťania si to nemyslia,“ povedal Dárius Krajčír 
a primátora informoval, že obyvatelia kritizujú nové intervaly 
spojov i nedostatočnú nadväznosť a žiadajú pôvodné trasova-
nie liniek, ktoré v petícii označili za rokmi osvedčené, overené 
a  efektívne. Mesto zopakovalo, že v  spolupráci s  dopravným 
podnikom pravidelne monitoruje a  vyhodnocuje prevádzku 
liniek MHD, na základe čoho sa následne zaoberá možnosťa-
mi ich zefektívnenia a optimalizácie. „Snažíme sa prijímať také 
opatrenia, aby napriek potrebe znižovania nákladov bol ich ne-
gatívny dosah na cestujúcu verejnosť čo najmenší a súčasne, aby 
zmeny väčšej časti cestujúcej verejnosti priniesli zlepšenie,“ pove-
dal hovorca magistrátu Peter Bubla a vysvetlil, že v prípade lin-
ky č. 21, ktorá zabezpečovala celodennú obsluhu zastávok Jána 
Jonáša a Volkswagen, VW2, bola vyťaženosť v úseku medzi jed-
notlivými bránami v čase mimo striedania pracovných zmien 
minimálna, ale náklady na prevádzku sa pohybovali v státisí-
coch eur. „S prihliadnutím na spomínané skutočnosti a na zá-
klade vyhodnotenia dát, ako aj po zvážení celej situácie sme sa 
spolu s DPB rozhodli urobiť zmenu (a informovali sme o nej aj 
spoločnosť Volkswagen) v dopravnej obsluhe osobnej brány.“ 

NOVÁ ORGANIZÁCIA MHD
V súvislosti s novou organizáciou MHD od 4. 9. 2023 bola cez 
pracovné dni posilnená obsluha zastávky Jána Jonáša pro-
stredníctvom linky č. 23. Pridané spoje na  tejto linke premá-
vajú medzi bránami Volkswagenu 1 a 2 a obsluhujú aj sídlisko 
na Ulici Jána Jonáša. „Sídlisko tak v čase medzi 6. a 18. hodinou 
získalo dvojnásobok spojov na linke č. 23, ktorými sa dá dopraviť 
k linke č. 21, na zastávku Jána Jonáša, VW1, a rovnako aj opač-
ným smerom – z konečnej linky č. 21 na sídlisko,“ vysvetlil Peter 
 Bubla.

Brána 2 Volkswagenu je okrem liniek č. 25, 26 a 92 po no-
vom obsluhovaná aj linkou č. 23 v pracovných dňoch medzi za-
stávkami Jána Jonáša, VW1 a Volkswagen, VW2 (so zastávkou 
na trase Jána Jonáša) v 60-minútových intervaloch, pričom vo 
vybraných časoch bude interval skrátený na 30 minút. „Týmto 
riešením bol v požadovanom čase zabezpečený prístup k bráne 
tak pre zamestnancov podniku, ako aj pre verejnosť,“ dodáva 
Peter Bubla z oddelenia komunikácie a marketingu hlavného 
mesta SR Bratislavy. 

Mesto tému zmien v MHD nateraz uzavrelo konštatovaním, 
že naplnenosť spojov aj naďalej monitoruje, pričom s výnim-
kou zmenových spojov do Volkswagenu neeviduje od začiatku 
školského roku žiadne kapacitné problémy na  autobusových 
linkách v Devínskej Novej Vsi.

(jm) 

PETÍCIA Z VÁPENCOVEJ
Devínskonovoveské hody mali svoje dozvuky. Obyvatelia Vápencovej 
ulice sa obrátili na mestskú časť s požiadavkou, aby nedovolila spolo-
čenské podujatia v  mieste ich bydliska. Uviedli, že im prekáža napr. 
hlasná hudba, parkovanie vozidiel na trávnatej ploche, nedostatok mo-
bilných toaliet či nevhodné správanie podgurážených návštevníkov. 

Na  mimoriadne rokovanie komisie kultúry a  médií 14. júna 2023, 
ktoré inicioval starosta Dárius Krajčír, boli prizvaní aj obyvatelia Vá-
pencovej ulice, aby osobne odprezentovali svoje výhrady.  Starosta ob-
čanom povedal, že prišiel hľadať kompromisné riešenie, zároveň však 
konštatoval, že Vápencová ulica je v  súčasnosti jediným vhodným 
miestom v  Devínskej, vyhovujúcim veľkosťou plochy, dostupnosťou 
vody, elektriny, blízkosťou vlastného zázemia a možnosťou prístupu zá-
chranných zložiek z troch smerov, na organizovanie veľkých spoločen-
ských podujatí. 

Prítomní sa už na  zasadnutí komisie zhodli na  prvých návrhoch 
riešenia problému: napr. stíšiť hudobné produkcie a  ukončiť ich skôr, 
zmeniť orientáciu pódia či vypracovať novú koncepciu a dramaturgiu 
hodov. Starosta Dárius Krajčír poveril komisiu kultúry a médií, aby 
ako poradný orgán zabezpečila vypracovanie návrhu koncepcie kultúr-
nych podujatí a súčasne sa zaoberala odporúčaniami petičného výboru. 
Na  prerokovanie koncepcie dramaturgie hodov budú prizvaní aj zá-
stupcovia petičného výboru. Dialóg s obyvateľmi Vápencovej ulice stále 
pokračuje. 

Riešením problému v  horizonte troch-štyroch rokov by mohol byť 
nový viacúčelový priestor na Glavici.

 (jm)

PENIAZE  
NA IHRISKO

Mestská časť BratislavaDevínska Nová Ves získala dotáciu z hlav
ného mesta SR Bratislavy na  projekt Modernizácia multifunkč-
ného športového ihriska, vnútroblok Jána Smreka, v  grantovom 
programe ŠPORT a  VZDELÁVANIE. Dobrá správa o  tom, že 
mesto poskytne sumu  24  500 eur a  zvyšok bude dofinancovaný, 
prišla do Devínskej koncom júna. Dnes už môžeme informovať, 
že verejné obstarávanie na  zhotoviteľa bolo ukončené a  práce 
na úprave verejnej plochy v blízkosti Ulice Jána Smreka, využívanej 
ako multifunkčné ihrisko, sa onedlho začnú.
 Na ihrisku vo vnútrobloku obytného domu na Ulici Jána Smreka položí 
zhotoviteľ novú nášľapnú asfaltovú plochu. Nové v tomto priestore budú 
aj basketbalové koše, tyče na volejbalovú sieť, záchytná sieť, hokejbalo-
vé bránky a renováciou prejdú veľké futbalové brány. Vynovené budú aj 
pôvodné betónové konštrukcie. Estetický a funkčný priestor pre oddy-
chové a pohybové aktivity dotvoria kruhové lavičky. Vstup do priesto-
ru bude zabezpečený bezbariérovo, taktiež novými bráničkami.  
Pri rozhodovaní o udeľovaní týchto grantov zohľadňuje hlavné mesto 
SR Bratislava najmä lepší prístup obyvateľov k  možnostiam kvalitne 
a aktívne tráviť voľný čas a zvyšovanie bezpečnosti športovania širokej 
verejnosti, osobitne detí. 

„V rámci spomínanej dotácie môžeme riešiť priestor samotného športo-
viska,“ hovorí starosta Dárius Krajčír a dodá, že mestská časť pripravila 
v rámci toho istého vnútrobloku pri Ulici Štefana Králika komplexný 
projekt na obnovu celého vnútrobloku. „Počkáme si na otvorenie výzvy 
a budeme hneď reagovať.“ 

(jm)
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Organizácia volieb je pomerne dlhý a  ná
ročný proces. Kedy a kde sa začína na lokál
nej úrovni?
Prípravy na  akékoľvek voľby sa začínajú 
dňom ich vyhlásenia. V  tomto bode treba 
ako prvý vytvoriť harmonogram organizač-
no-technického zabezpečenia volieb. V ňom 
sa určujú volebné okrsky a miestnosti, ako aj 
osoby zodpovedné za  konkrétne úlohy. Vo-
lebné miestnosti sa vyberajú väčšinou na zá-
klade skúseností z  predchádzajúcich volieb, 
no pri výbere sme vždy limitovaní dostup-
nými možnosťami. Ak hovoríme o personál-
nom zabezpečení, ide výhradne o  zamest-
nancov miestneho úradu, ktorí majú rôzne 
kompetencie.

Keď občan vojde do  volebnej miestnosti, 
čakajú ho tam členovia komisie, priesto
ry na  úpravu hlasovacích lístkov, volebné 
schránky... V Devínskej Novej Vsi sa na vo
lebné miestnosti menia väčšinou triedy 
v školách, v ktorých sa bude ešte deň pred 
voľbami učiť. Kto ich za taký krátky čas pri
praví?
Volebné miestnosti pripravujú deň pred voľ-
bami zapisovateľky a  zapisovatelia, ktorých 
v prípade mestskej časti Devínska Nová Ves 
určuje starosta. Vyberajú sa zo zamestnan-
kýň a zamestnancov obce. Zákon presne de-

finuje, čo všetko musí byť vo volebnej miest-
nosti, samozrejme, do povinného vybavenia 
sa zvyknú pridávať aj kancelárske potreby pre 
členov volebných komisií. 

V  deň volieb prichádzajú ako prví do  vo
lebných miestností ešte pred ich otvorením 
členovia volebných komisií. Ako získali ta
kéto postavenie? 
Nominovali ich jednotlivé politické strany 
a subjekty, ktoré vo voľbách kandidujú. Kaž-
dá komisia musí mať 5 členov. V prípade, ak 
by počet straníckych nominantov nebol do-
statočný, komisie sa dopĺňajú členmi z radov 
občanov, ktorí sa do komisie prihlásili, alebo 
s nimi už máme skúsenosti z predchádzajú-
cich volieb. Je dôležité povedať, že komisie 
sa obmieňajú. Pre tohtoročné voľby do  Ná-
rodnej rady Slovenskej republiky politické 
strany navrhli pomerne vysoký počet svojich 
zástupcov, čo znamená, že členov volebných 
komisií z radov občanov dopĺňame len mini-
málne. Pri iných voľbách to však takto nebý-
va.

Ako prebieha príprava členov komisií 
na voľby? 
Členovia komisií absolvujú pred voľbami po-
trebné školenia. Po prvý raz budú online, pri-
čom ich poslaním je pripraviť členov komisií 

na výkon ich funkcií. Prvé školenie bude za-
merané na legislatívu. Účastníci sa dozvedia, 
čo hovorí zákon a aké sú práva a povinnosti. 
Na druhom školení sa bude hovoriť konkrét-
ne o  pravidlách spracovania a  vyhodnoco-
vania výsledkov a o ich následnom zasielaní 
na vyšší stupeň volebnej komisie.

Vo volebnej komisii je 5 ľudí. Je tam zrejme 
aj niekto, kto komisiu vedie a v jej mene ko
munikuje s volebnými komisiami na vyššej 
úrovni. 
Áno, každá komisia má svojho predsedu 
a  podpredsedu, ktorí sa vyberajú žrebom 
spomedzi členov volebnej komisie. Ide teda 
skôr o formálne funkcie, no je to práve pred-
seda, ktorý zodpovedá za poriadok vo voleb-
nej miestnosti. Funkciu predsedu by tak mal 
zvládnuť prakticky ktorýkoľvek člen volebnej 
komisie. S volebnými komisiami na vyššom 
stupni môže v prípade potreby komunikovať 
každý člen komisie. 

Volebné miestnosti sa zatvoria o 22. hodi
ne. Po tomto okamihu sa začína najdôleži
tejšia úloha členov komisií. Čo konkrétne 
ich čaká?
Po uzatvorení volebných miestností je úlohou 
volebných komisií sčítať hlasy pre jednotlivé 
strany, ako aj preferenčné hlasy, odovzdané 
jednotlivým kandidátom. Sčítavanie prebieha 
manuálne za účasti všetkých členov komisie, 
ktorí súčasne dohliadajú na  správny priebeh 
zratúvania hlasov. Po  ukončení celého pro-
cesu sa spracuje zápisnica, ktorá sa posiela 
elektronicky na  okresnú volebnú komisiu. 
Akonáhle okresná volebná komisia zápisnicu 
schváli, členovia môžu ísť po dlhom dni do-
mov. Napriek čiastočnej elektronizácii je stále 
potrebné zápisnice aj vytlačiť a musia ich pod-
písať všetci členovia komisie. Ak by sa niekto-
rý z členov komisie rozhodol zápisnicu nepod-
písať, má možnosť uviesť dôvod odmietnutia 
a  zápisnica sa potom odovzdá bez podpisu 
tohto člena, resp. tejto členky komisie.

Pamätáte si z  uplynulých volieb na nejaké 
mimoriadne udalosti alebo situácie? 
Volebné dni sú dlhé a  môže sa počas nich 
udiať kadečo. Za  tie roky, čo mám voľby 
na starosti, si však nespomínam, že by v De-
vínskej Novej Vsi musela niekedy zasahovať 
polícia. Členovia komisií sa skôr pri sčítava-
ní hlasov stretávajú s  rôznymi úsmevnými 
odkazmi. Niektorí Devínskonovovešťania sú 
naozaj kreatívni. 

Juraj Vedej

ZA ÚSPEŠNÝMI VOĽBAMI JE SERIÓZNA 
PRÍPRAVA

Vstúpime do volebnej miestnosti, identifikujeme sa, vyberieme a označíme 
hlasovací lístok, ktorý potom vložíme do urny. Pre väčšinu z nás sú voľby 
do  Národnej rady Slovenskej republiky z  technického hľadiska rutinnou 

záležitosťou trvajúcou niekoľko minút. Zamestnanci miestneho úradu v Devínskej 
Novej Vsi, ktorí zabezpečujú ich prípravu a plynulý priebeh, sa však udalosti roka 
venujú dlhé mesiace. O tom, čo príprava volieb na  lokálnej úrovni znamená, sme 
sa rozprávali s  Ingrid Zaťkovou z  miestneho úradu, ktorá dlhodobo úspešne 
koordinuje prípravu a priebeh všetkých volieb v našej mestskej časti.

VOĽBY 2023
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Už len niekoľko dní nás delí od  termínu 
predčasných parlamentných volieb, ktoré 
budú pre Slovensko nesmierne dôležité. 
Prinášame vám volebný manuál, ktorý sa 
v sobotu 30. septembra 2023 môže zísť kaž
dému voličovi. 

• Volebné miestnosti sa otvoria o  7. hodi
ne, odovzdať hlasovací lístok bude možné 
do 22. hodiny. 

• Právo voliť má každý občan Slovenskej re
publiky, ktorý najneskôr v deň volieb do
vŕši 18 rokov veku. Voliť možno na území 
Slovenskej republiky vo volebnom okrsku, 
v  ktorého zozname je volič zapísaný, alebo 
v ktoromkoľvek volebnom okrsku na zákla-
de hlasovacieho preukazu. Informáciu o dni, 
čase, mieste konania volieb a príslušnom vo-
lebnom okrsku obsahuje oznámenie, ktoré 
mestská časť zaslala/zašle voličovi do  poš-
tovej schránky na adresu trvalého bydliska.

• Do  volebnej miestnosti sa volič dostaví 
osobne. Ak viete, že v čase volieb sa nebu-
dete zdržiavať na adrese trvalého bydliska, 
môžete do  piatka 29. septembra 2023 do                                   
12. hodiny na  miestnom úrade požiadať 
o  vydanie hlasovacieho preukazu. Starší 
občania, ktorým napríklad zdravotný stav 
neumožňuje dostaviť sa osobne do volebnej 
miestnosti, môžu kontaktovať volebnú ko-
misiu vo svojom okrsku, a tá im na požia-
danie zabezpečí až domov prenosnú urnu. 
Tento postup sa nevzťahuje na  občanov, 
ktorí sú v karanténe z dôvodu infekčného 
ochorenia. 

• Volič je povinný po  príchode do  volebnej 
miestnosti preukázať okrskovej voleb
nej komisii svoju totožnosť predložením 
občianskeho preukazu. Ak bol voličovi 
na jeho žiadosť vydaný hlasovací preukaz, 
predloží ho spolu s  občianskym preuka-
zom, hlasovací preukaz mu okrsková vo-
lebná komisia následne odoberie.

• Okrsková volebná komisia zakrúžkuje 
poradové číslo voliča v  zozname voličov 
a  vydá mu hlasovacie lístky a  prázdnu 
obálku opatrenú odtlačkom úradnej pe-
čiatky obce. Prevzatie hlasovacích lístkov 
a obálky potvrdí volič v zozname voličov 
vlastnoručným podpisom. Každý volič sa 
musí pred hlasovaním odobrať do osobit
ného priestoru určeného na  úpravu hla
sovacích lístkov. Voličovi, ktorý nevstúpi 
do  tohto priestoru, okrsková volebná ko-
misia hlasovanie neumožní.

• V  osobitnom priestore určenom na  úpra-
vu hlasovacích lístkov volič vyberie je
den hlasovací lístok toho kandidujúceho 
subjektu, ktorému sa rozhodol odovzdať 
svoj hlas. Tento hlasovací lístok môže 
bez ďalšej úpravy vložiť do  obálky, alebo 
na  vybranom hlasovacom lístku môže 
zakrúžkovaním poradového čísla kandi
dáta vyznačiť, ktorému kandidátovi dáva 
prednosť. Volič môže zakrúžkovať po
radové číslo najviac štyroch kandidátov. 
Ak volič odovzdá prednostný hlas viac ako 
štyrom kandidátom, jeho hlasovací lístok 
sa bude počítať v prospech kandidujúceho 
subjektu, ale na prednostné hlasy sa nebu-
de prihliadať.

• Zvyšné, nepoužité hlasovacie lístky treba 
odložiť do  nádoby na  to určenej, v  opač-
nom prípade sa volič dopúšťa priestupku. 
Osoby pristihnuté pri pokuse o vynesenie 
hlasovacích lístkov budú čeliť správnemu 
konaniu, pričom im môže byť uložená po-
riadková pokuta až do výšky 33 eur.

• Vo volebných miestnostiach je potrebné 
dodržiavať pokyny členov komisií. Od vo-
ličov sa očakáva slušné správanie v súlade 
s verejným poriadkom a dobrými mravmi. 

Voľne spracované podľa informácií 
verejne dostupných 

na https://www.minv.sk/?nr23-volic.

Devínskonovovešťania, 
poďte voliť!

VOĽBY 2023

Žrebovanie určí, ktorý z členov 
volebnej komisie sa stane 
jej predsedom a podpredsedom

Poznáte film Sugar Man? Príbeh o fol-
kovom spevákovi Sixtovi Rodriquezo-
vi, ktorý v  kategórii dokumentárnych 
filmov získal Oscara. Nie? Tá story je 
zaujímavá z  mnohých dôvodov. Pred-
stavte si, že v šesťdesiatych rokoch, v čase 
kultúrneho oživenia po  nude povojno-
vých päťdesiatok, keď štartujú Beatles, 
Rolling Stones a  popová kultúra prúdi 
zo všetkých reproduktorov sveta, zrodí 
sa príbeh natoľko mystický a  ľudský, že 
v  jeho finále sa vám zarosia oči slzami. 
Pochopíte, čo je skromnosť a  pokora 
v  tom najhlbšom význame, že sláva je 
pominuteľná a  jediné, čo napokon zo-
stane, je spomienka na  mimoriadny 
morálny postoj človeka. Sixto pochádzal 
z  Detroitu a  mal smolu, že jeho meno 
navodzovalo mexický pôvod. Naspieval 
niekoľko platní, nadšenci ho prirovnáva-
li k Dylanovi, hm, len s tým menom bol 
problém. A  pritom taká volovina, však-
že? A  jedného dňa sa stratil. Už žiadne 
koncerty, ticho. Ktosi rozšíril zvesť, že 
sa zastrelil. Že nevydržal neustále od-
mietanie veľkých nahrávacích štúdií, že 
to vzdal. Prešli roky. Desaťročia. Z  jeho 
piesní sa medzitým v Juhoafrickej repub-
like stali celonárodné protestné songy 
proti apartheidu, čosi ako u  vás piesne 
Karla Kryla po  okupácii 1968. Celé ge-
nerácie tie piesne milovali, lebo im dá-
vali silu do  ďalších zápasov. A  potom... 
akýsi investigatívny tím Sixta vypátral. 
Živého. Staručkého. Vysvitlo, že celý čas 
pracoval ako špeditér, sťahoval domy, 
vypratával byty, dielne, zamazaný pra-
chom, olejom... A  keď mu oznámili, že 
v Juhoafrickej republike sa stal hrdinom 
niekoľkých generácií a že ho tam čakajú 
milióny dolárov za tantiémy, povedal: Ja 
tie peniaze nechcem, mám všetko, čo po-
trebujem a čo som si zarobil ako špeditér.

Tak a  teraz si pustite jeho piesne 
s vlastnými textami a hudbou.

Váš Chuck

Ilu
st

rá
cia

: M
ar

tin
 Ko

zm
on

 09/2023 



Fo
to

: Ju
ra

j G
el

en
ek

y

„Príprava a  plán cesty sú samozrejmé, no 
v podstate nikdy nevieme, do čoho ideme, ako 
nám vyjde jedlo a voda, alebo kde prespíme,“ 
hovorí s úsmevom Juraj Geleneky, ktorý má 
s manželkou Monikou spoločnú vášeň – hor-
skú diaľkovú turistiku. Nie ísť na túru a vrátiť 
sa domov do pohodlia (to je nuda), ale vybrať 
sa len tak s ruksakom, vážiacim do osem ki-
logramov, a s karimatkou na horské hrebene 
a vrátiť sa približne po troch týždňoch. „Je to 
romantika,“ tvrdia zhodne Juraj a Monika. 

Dnes nám takýto štýl „cestovania“ pripa-
dá ako z  iného sveta. Manželia hory milujú 
a je skvelé, že Juraj ich spoločné cesty aj do-
kumentuje – doteraz nakrútil a spracoval 15 
filmov. Sú autentické, priamo pri filmovaní 

dopĺňa zábery bohatým komentárom o danej 
lokalite: vrchoch, faune a flóre. Z každej cesty 
majú takto trojaké potešenie. 

Prvou fázou je príprava itineráru. „Papie-
rové mapy máme rozložené po celej obývačke,“ 
vraví Monika, „je to lepšie ako na obrazovke 
počítača a je to aj zábava.“ Ďalším potešením 
je samotná realizácia a napokon podelenie sa 
o zážitky prostredníctvom filmov či fotogra-
fií. Zámerne si vyberajú neštandardné cesty 
mimo klasických trás, aby stretli čo najmenej 
ľudí a zostali čo najviac v spojení s prírodou. 
Preto aj v každom pohorí absolvujú výstupy 
na najvyššie vrcholy. 

My sme sa stretli pri príležitosti premie-
tania ich filmu z cesty zo Slovenska do Slo-
vinska cez Východné Alpy. Áno, tie Alpy, 
ktoré, ak je dobrá viditeľnosť, môžeme ob-
divovať z  nášho Sandbergu. 40-minútový 
zostrih filmu Náhrdelník z  Východných Álp 
som si pozrela s  tichým údivom a  nechá-
pavo krútiac hlavou. Cesta manželov Ge-
lenekyovcov sa v  tomto filme začína u  nás 
v Devínskej. Usmiata Monika kráča s turis-
tickými paličkami ponad Moravu. Cieľ bol 
v  slovinskom mestečku Tržič. Po  prechode 
cez susedné Dunajské luhy (chránená oblasť 
Donau Auen) už spolu s manželom stúpajú 

ponad Viedeň, aby nám kamerou z  vrcho-
lu Schneebergu sprostredkovali úchvatné 
zábery na našu stranu. Ich kroky viedli cez 
najvyššie hrebene, niekedy také úzke až 
strach sa pozerať. Naokolo, kde oko dovidí, 
len nekončiace hory a  spod mrakov trčiace 
ich vrcholce. Jeden by sa bál, no pre nich to 
je raj. Liezli na skaly, prechádzali vápencový-
mi a neskôr žulovými kamenistými trasami, 
na náhorných plošinách sa im odvďačili nád-
herné alpské lúky farebnými kvetmi a neve-
diac, kedy narazia na nejaký zdroj vody, teši-
li sa zo stretnutí so svišťami či kozorožcami. 
„V poslednom čase nosíme pre istotu so sebou 
aj filter na  vodu, ak by sme napríklad našli 
iba vodu v  sude,“ spresňuje Juraj a  dopĺňa. 
„Batožinu rátame na gramy, všetko je mini-
malizované, aj zubné kefky máme zrezané 
iba na nevyhnutnú dĺžku, netreba nám celú 
rúčku. Jeden malý uteráčik. V batohu je stále 
to isté – jedno tričko: v jednom chodíš, v dru-
hom spíš. Keď je voda, veci preperieme. A keď 
zídeme po dvoch-troch dňoch z hôr do dediny, 
kde je obchod s  potravinami, rovno nakúpi-
me tri igelitky jedla, sadneme si na  lavičku 
a prázdne obaly len tak lietajú. Všetko hneď 
pojeme, lebo vieme, že ďalšie dni budeme 
hore takmer bez jedla,“ delia sa so smiechom 

V Devínskej Novej Vsi žije mno-
ho výnimočných ľudí a manželia 
Gelenekyovci k nim bezpochyby 
patria. Ich životný štýl je obdivu-
hodný a inšpirujúci. Nikdy nema-
li z presvedčenia auto a vďaka 
svojej záľube – horskej turistike 
– majú v nohách toľko kilomet-
rov ako naozaj málokto.

pod nohami svet
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o zážitky zo svojich ciest manželia Geleneky-
ovci. 

„Kde vlastne prespávate?“ pýtam sa, ne-
chápajúc, ako sa môže niekto kvalitne vy-
spať len tak na karimatke medzi celodenným 
extrémne náročným šliapaním a  lezením 
v  rôznych poveternostných podmienkach. 
„Prespíme, kde sa dá, pod širákom, niekedy 
máme aj stan, inokedy nás niekto prichýli, 
niekedy spíme len pár hodín, ale ten adrena-
lín a  túžba po  dobrodružstve nás ženú ďa-
lej,“ vysvetľuje Juraj a  Monika pridá ďalšiu 
príhodu. „Prišli sme raz takto večer k  jednej 
chatičke v Rakúsku, kde bola partia trampov. 
Najprv na nás v nemom úžase hodnú chvíľu 
pozerali, lebo v živote tam žiadnych turistov 
nevideli. Keď sme im povedali, že tadiaľto ide-
me pešo zo Slovenska do Slovinska, potrebo-
vali chvíľu, aby sa spamätali. Boli z nás úplne 
vykoľajení, ale veľmi pohostinní, poskytli nám 
nocľah. Vždy sme zatiaľ natrafili len na  do-
brosrdečných ľudí, s  niekým nepríjemným 
sme sa nestretli.“

Do mesta Tržič dorazili manželia Gelene-
kyovci, keď po  troch týždňoch z  rakúskych 
Álp zostúpili na  územie Slovinska. Keďže 
v  tom čase bola vyhlásená pandémia, v Slo-
vinsku nemohli využiť dopravu, a tak sa cez 
hory vrátili späť do  Rakúska, kde sa po  pe-
ripetiách s  autobusom, ktorý ich odviezol 
opačným smerom, nakoniec dostali na  vlak 

do Viedne a ešte v ten istý deň večer vystúpili 
v Devínskej. 

Toto leto manželia Gelenekyovci absolvo-
vali dve štvordňové túry po regiónoch Hont 
a Novohrad na južnom Slovensku a 200-kilo-
metrový prechod tzv. korunou Turca – štyr-
mi pohoriami v okolí Žiliny. 

Juraj bude na  jeseň pokračovať v  Bosne 
a  Hercegovine. Keďže Monika kvôli zamest-
naniu s ním ísť nemôže, musel si nájsť parťáka. 
Tamojšiu trasu Via Dinarica, vedúcu cez se-
dem pohorí, si doplní vlastnou kombináciou. 
„Je to asi 300 kilometrov, ale ťažko sa to počíta, 
lebo vystúpime aj na vrcholy,“ spresňuje.

Juraj Geleneky sa lezeniu a horskej turisti-
ke venuje celý život. V Tatrách už zliezol asi 
70 ciest. „Aj naša svadobná cesta bola týž-
dňové lezenie v Tatrách,“ spomína a Monika 
ho s úsmevom dopĺňa: „Preto sme sa vzali už 
pred letom, lebo rodičia ma tam nechceli pus-
tiť, kým nebudeme manželia.“

Juraj postupne prešiel už celý karpatský 
oblúk – asi 2 300 kilometrov – cez Rumun-
sko, Ukrajinu a  Slovensko. Slovenskú časť 
spolu s Monikou – od Kremenca po hranici 
Poľska a Moravy až na Devín. Za deň približ-
ne 30 kilometrov. „Karpaty sú nádherné svo-
jou faunou a flórou, páči sa mi tá autentická 
zaostalosť prostredia,“ vraví. 

„Pohyb je naša droga, aj keď už máme 
zdravotné problémy, nie sme nejakí vrcholoví 

športovci, ale vďaka pohybu ostávame zdraví 
a máme dlhodobú kondičku. Ožívame na ho-
rách, lezenie je jednak fyzický výkon, ale pre 
nás je to najmä o psychike, výzvach a vytrva-
losti, nie o  fyzickom výkone,“ zhodujú sa. „Je 
veľa krásnych miest, ale nás to baví tak, že 
prejdeme väčší úsek krajiny, pohoria, aby to 
malo pointu.“ 

Na záver nášho stretnutia mi nedá nespýtať 
sa aj na nejaké nepríjemnosti. „Boli horúčavy, 
sem-tam problém s vodou, otlaky na nohách, 
to sú také bežné veci, občas sa človek aj po-
šmykne a zrúbe. Dávame si pozor, radšej nej-
deme v zlom počasí, neriskujeme, máme od-
vahu aj chuť, no na základe skúseností vieme 
riziká odhadnúť. Ľudia mi aj hovoria, že v na-
šich filmoch nevidno žiadne útrapy, ale my ich 
ani nevnímame, zabudneme na to negatívne.“ 
„Raz v Bulharsku na pohorí Rila,“ dopĺňa Ju-
raja Monika, „mi bola strašná zima, šľahal 
dážď, padali krúpy, cesta po hrebeni nám tr-
vala asi tri hodiny, ruky mi mrzli, no vedela 
som, že nám nezostáva nič iné len ísť.“ 

„Hory sú férový protivník, vieš, čo tam mô-
žeš očakávať,“ konštatuje Juraj a  s úsmevom 
uzatvára svoje rozprávanie slovami: „Tieto 
naše cesty sú naozaj ako niečo medzi nebom 
a zemou, vyjdeš z domu s batohom, potom sa 
o dva-tri týždne vrátiš a až následne precitneš. 
To medzi tým je film.“ 

Ľubomíra Petrova

Horská turistika je spoločnou 
láskou manželov Gelenekyovcov. 
Aj ich svadobná cesta bola 
týždňové lezenie v Tatrách. 
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Vás srdečne pozýva na
 

Deň otvorených dverí 
štvrtok 5.októbra 2023 

od 10:00 do 18:00

Máme pre Vás pripravený sprievodný program 
a zároveň ponúkame príležitosť nahliadnuť 
do bežného fungovania nadštandardného 

zariadenia sociálnych služieb v lesnom prostredí 
pod Devínskou Kobylou v Bratislave – Dúbravke.

Tešíme sa na Vašu návštevu.

Riaditeľ zariadenia Jaroslav Jakubčík 
a tím pracovníkov Dúbravskej oázy 

VOĽNÉ PRACOVNÉ MIESTA  
V DEVÍNSKEJ NOVEJ VSI 

Dom sociálnych služieb Senecio, n. o., so sídlom 
Na Grbe 2, 841 07 Bratislava-Devínska Nová Ves  
prijme do pracovného pomeru na dobu určitú 
(následne predĺženú na dobu neurčitú) s nástupom 
ihneď:

 2 opatrovateľky 
na komplexné poskytovanie opatrovateľskej starostlivosti klien-
tom odkázaným na pomoc iných osôb. 
Požadované vzdelanie: ošetrovateľský kurz v rozsahu 220 hodín
Základná zložka mzdy (v hrubom): 900 € za mesiac + príplatky
Ponúkané výhody: mimoriadne odmeny za pracovné výkony, 
odmeny pri pracovných a životných jubileách, zvýhodnené 
príspevky na stravovanie,

 zdravotnú sestru 
na samostatnú odbornú ošetrovateľskú prácu na oddelení so za-
meraním na odber biologického materiálu, meranie telesných 
funkcií, vedenie predpísanej ošetrovateľskej dokumentácie, 
starostlivosť o prijímateľov sociálnych služieb, koordináciu a za-
deľovanie práce opatrovateľom.
Požadované vzdelanie:  
• stredné odborné vzdelanie v odbore zdravotník (ošetrovateľ-

ské a opatrovateľské práce)
• vyššie odborné vzdelanie v odbore diplomovaná všeobecná 

sestra
• vysokoškolské vzdelanie prvého stupňa v odbore ošetrovateľ-

stvo
Základná zložka mzdy (v hrubom): 1 000 € za mesiac + príplatky
Ponúkané výhody: mimoriadne odmeny za pracovné výkony, 
odmeny pri pracovných a životných jubileách, zvýhodnené 
príspevky na stravovanie,

 kuchára 
zodpovedného za riadny chod kuchyne a riadenie jej činnosti: 
zabezpečuje prípravu stravy, dodržuje gramáž podľa platných 
noriem obsiahnutých v normovacích knihách, dodržiava prí-
pravu jedál podľa platného jedálneho lístka, dodržuje časový 
harmonogram výdaja jedál, zabezpečuje objednávanie tovaru, 
riadne preberá dodaný tovar od dodávateľov podľa dodacích 
listov (faktúr), vykonáva denné normovanie podľa jedálneho líst-
ka daných noriem a podľa aktuálneho počtu stravníkov na deň, 
usmerňuje a kontroluje činnosť zmenového kuchára v kuchyni.
Požadované vzdelanie: stredné odborné vzdelanie v odbore 
kuchár
Základná zložka mzdy (v hrubom): 1 000 € za mesiac + príplatky
Ponúkané výhody: mimoriadne odmeny za pracovné výkony, 
odmeny pri pracovných a životných jubileách, zvýhodnené 
príspevky na stravovanie.

Kontaktná osoba pre všetky obsadzované pozície: 
PhDr. Mgr. Daniela Palúchová, PhD.  
e-mail: riaditel@senecio.sk  
tel.: +421 948 133 466

ROZHOVORINFOSERVIS

KULTÚRNE LETO  
ISKRILO
Rasťo Šimkovič, riaditeľ Istra Centra, má dôvod 
na  spokojnosť. „Kultúrne leto 2023 v  Devínskej 
trhalo rekordy. Trinásť podujatí, z  toho šesť let-
ných kín, tri detské divadelné scény a  tri letné 
podvečery s komornou hudbou navštívilo dovedna 
1  474 ľudí! Viete, čo to je? Dlho sme tu nemali 
taký nával.“ Hlad po umení mimoriadne teší, ani 

jedno premietanie pod nočnou oblohou nekleslo v návštevnosti 
pod sto divákov, slovenský film Invalid si v Devínskej nenechalo 
ujsť až 250 milovníkov kvalitnej čiernej komédie, čo je najviac 
za  ostatných jedenásť rokov. Na  animovanej rozprávke Myška 
a medveď na cestách sa v publiku tlačilo úctyhodných 148 detí 
s rodičmi. „Aj počasie nám vyšlo, žiadny dážď, takže sme ani jedno 
kino nemuseli rušiť,“ zamáva Rasťo ďakovne do  oblakov. Veľký 
záujem bol aj o  divadelné predstavenia pre najmenších, najmä 
súbor Žihadlo v  napínavom príbehu O  kozliatkach tajil dych 
stopäťdesiatčlennému detskému publiku. „Dobrú návštevnosť 
mali aj komorné koncerty v  Múzeu Chorvátov, či už flautové 
a  gitarové Duo Cordefiato, klavírno-sopránové Čaro miniatúr, 
alebo Kvarteto Vargovcov.“

Napokon Rasťo s pokorou zdôrazní podstatnú výsadu kultúr-
neho leta – nie všetko je o zisku! Ten sa nanajvýš prejaví v radosti 
návštevníkov, obohatených autentickým umením.

(vec)
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Samozrejmosťou sú lavičky 
rozmiestnené v tieni stromov po 
celom obvode aktívnych hracích 
či cvičiacich zón.

Susedská komunita 
Nemenej dôležitou funkciou 
parku v projekte Stockerka je 
umožniť obyvateľom cielené 
stretávanie sa a vznik susedskej 
komunity. Túto funkciu 
podporuje hneď niekoľko 
komunitných prvkoch ako sú 
pikniková zóna, grilovací pult 
či komunitná terasa so sedením. 
V odľahlejšom kúte parku, 
v tesnom kontakte so susedným 
lesom, je umiestená kľudová 
zóna so sedením určená pre 
tých, ktorí si chcú nerušene 
vychutnať pokoj lesa. 

Adaptačné opatrenia na 
zmenu klímy 
Návrh verejných priestorov 
v Stockerke zároveň reaguje aj 
na otázku klimatických zmien. 
Dôležitým princípom pri jeho 
tvorbe bola preto aj aktuálna 
téma - zadržiavanie vody v 
krajine. Ideou bolo zadržať vodu 
v území, prípadne spomaliť 
jej odtok do kanalizácie a 
prostredníctvom závlahového 
systému predĺžiť jej dostupnosť 
pre rastliny v obdobiach 
sucha. Celým územím 
parku je navrhnutý systém 
prírodných kanálov, ktoré buď 
prechádzajú alebo ústia do 
dažďových záhrad. Všetky 
tieto prvky sú navrhnuté 
ako sieť jednoduchých 
terénnych depresií s použitím 
prírodných materiálov. Na 
otázku klimatických zmien 
nadväzuje aj výber povrchov a 
materiálové riešenie chodníkov 
a spevnených plôch. Hlavným 
kritériom pri ich výbere bola 
vodopriepustnosť povrchov v 
čo najväčšej možnej miere. Aj 
vďaka týmto opatreniam budú 
verejné priestory v Stockerke 
dlhodobo udržateľné a odolné 
voči nepriaznivým dopadom 
klimatických zmien. 

Kvalitný, bezpečný a 
atraktívny verejný priestor 
je dôležitou súčasťou 
rezidenčných projektov z 
dielne investičnej skupiny 
Proxenta. Inak tomu nie je 
ani v Devínskej Novej Vsi, 
kde developer pripravuje 
projekt Stockerka.

Projekt tvoria štyri obytné 
budovy so siedmimi až ôsmimi 
nadzemnými podlažiami, ktoré 
dopĺňa jednopodlažný objekt 
vyhradený pre občiansku 
vybavenosť. Výrazné prírodné 
prostredie v okolí projektu 
zásadným spôsobom 
ovplyvnilo nielen architektúru 
bytových domov, ale aj návrh 
verejných priestorov, pod 
ktorý sa podpísali architekti z 
ateliéru krajinnej architektúry 
Guldan Architects. Dominuje 
mu rôznorodá zeleň, ktorá 
sa opticky napája na zeleň 
susedného kopca Glavica 
aj lesného masívu Devínskej 
Kobyly. 

Bývanie nie sú len obytné 
domy 
Hlavným cieľom návrhu bolo 
vytvoriť esteticky atraktívny a 
funkčný priestor pre obyvateľov 
obytných domov, ktorý bude 
slúžiť celoročne všetkým 
vekovým kategóriám. 
V centrálnej časti parku sa 
nachádzajú detské ihriská 
s rôznymi prvkami pre menšie 
a väčšie deti. Prvky boli 
dômyselne vybrané tak, aby 
v deťoch okrem motoriky 
a pohybu podporovali aj 
socializáciu a fantáziu. Pre 
menšie deti je preto okrem 

„štandardných“ hojdačiek, 
šmykľavky či pieskoviska 
pripravených aj niekoľko 
menej typických hracích 
prvkov – hrací domček 

„čarodejníkov brloh“ či pirátska 
loď s plachtou. Obratnosť aj 
kondičku väčších detí otestuje 
pyramída na lezenie, šplhací 
strom či prekážková dráha. 
Aktívne trávenie voľného času 
tínedžerov, ale aj ostatných 
dospelých obyvateľov projektu, 
podporí multifunkčné ihrisko 
s basketbalovými košmi, ako 
aj workout zóna s niekoľkými 
fitness prvkami pre precvičenie 
celého tela. 

V Devínskej Novej Vsi vznikne unikátny park
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MIESTNY ÚRAD MESTSKÁ 
ČASŤ BRATISLAVA-DEVÍNSKA 
NOVÁ VES
Novoveská 17/A, 843 10 Brati-
slava-Devínska Nová Ves
www.devinskanovaves.sk

2. 10. 2023 od 8.00 do 17.00 h
6. 11. 2023 od 8.00 do 17.00 h
ZBIERKA TRVANLIVÝCH 
POTRAVÍN A HYGIENICKÝCH 
POTRIEB
Miesto: miestny úrad 

10. 10. 2023
DNI OBCE
Bližšie informácie na webe 
mestskej časti. 

ISTRA CENTRUM
Hradištná 43, 
841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves
Tel.: 02/64 77 00 33
info@istracentrum.sk
www.istracentrum.sk

27. 9. 2023 o 19.00 h
HONZA NEDVĚD ML. 
A PŘÍBUZNÍ 
Koncert
Vstupné: 19 €, predpredaj lístkov 
v sieti ticketportal.sk a v poklad-
nici Istra Centra v pondelok až 
v stredu od 16.00 do 20.00 h 
Miesto: veľká sála Istra Centra

7. 10. 2023 od 11.00 h
JABLKOVÉ HODOVANIE
Všetko o jablkách a dobrotách 
z tohto ovocia, jablčné špeciality, 
predaj muštu a jabĺk, súťaže, 
kultúrny program a program pre 
deti.
Miesto: nádvorie miestnej 
knižnice
 

MÚZEUM KULTÚRY 
CHORVÁTOV 
NA SLOVENSKU

Istrijská 68, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves 
E-mail: andrej.solar@snm.sk
www.snm.sk/mkchs
Otvorené: utorok – piatok  
od 11.00 do 17.00 h,
sobota – nedeľa  
od 12.00 do 17.00 h

24. 9. 2023 o 18.00 h
V RYTMOCH ŠPANIELSKYCH 
TANCOV
Koncert klasickej hudby hudob-
ného zoskupenia Oboe Trio. 
Miesto: Múzeum kultúry Chorvá-
tov na Slovensku

 

TURISTICKÁ 
INFORMAČNÁ 
KANCELÁRIA 

Istrijská 49, 841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves
E-mail: info@tikdnv.sk
www.tikdnv.sk
Otvorené: pondelok – nedeľa  
od 10.00 h do 18.00 h

16. 9. 2023 od 10.00 do 18.00 h
EURÓPSKY TÝŽDEŇ MOBILITY 
V DEVÍNSKEJ NOVEJ VSI
Prednáška o servisných nasta-
veniach bicyklov a odborné rady 
pre cyklistov. Súťaže, základný 
servis a diagnostiku bicyklov 
zabezpečia odborníci z cShopu. 
Počas celého dňa požičiavanie 
bicyklov zadarmo. 
Miesto: nádvorie Ekocentra 
a parkovisko pri Cyklomoste 
slobody

POŽIČOVŇA BICYKLOV 
Otvorené:  
do 30. 9. pondelok – nedeľa  
od 10.00 do 18.00 h,  
od 1. 10. do 30. 4. pondelok – 
piatok od 9.00 do 17.00 h

OZ GAUDETE DNV – CHARITA 
DNV
Istrijská 15, 841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves 
E-mail: charitadnv@gmail.com
www.devinska.fara.sk

15. 9. 2023 od 10.00 do 12.00 h
ZBIERKA ŠKOLSKÝCH 
POMÔCOK
Miesto: F-Centrum, Istrijská 6

30. 9. 2023 od 10.00 do 12.00 h
ZÓNA BEZ PEŇAZÍ
Miesto: F-Centrum, Istrijská 6

DFS KOBYLKA
Hradištná 43, 841 07 Bratisla-
va-Devínska Nová Ves
E-mail: kobylka@kobylka.sk
www.kobylka.sk

18. 9. 2023 od 17.00 do 18.30 h
KONKURZ DO ĽUDOVEJ 
HUDBY, DO TANEČNEJ 
A SPEVÁCKEJ ZLOŽKY SÚBORU
Do tanečnej zložky sa môžu 
prihlásiť deti vo veku 6 – 8 rokov 
a 9 – 11 rokov, do hudobnej 
zložky bude súbor prijímať deti, 
ktoré navštevujú hudobný odbor 
na ZUŠ.

FUTBALOVÝ KLUB 
LOKOMOTÍVA 
DEVÍNSKA NOVÁ 
VES 

www.fcldnv.sk

23. 9. 2023 od 16.00 h 
LOKOMOTÍVA DEVÍNSKA 
NOVÁ VES – FK DANUBIA 
VEĽKÝ BIEL  
(V. LIGA BFZ 8. KOLO)
Miesto: športový areál Devínska 
Nová Ves

7. 10. 2023 od 15.30 h 
LOKOMOTÍVA DEVÍNSKA 
NOVÁ VES – TJ SLOVAN 
VIŠTUK  
(V. LIGA BFZ 10. KOLO)
Miesto: športový areál Devínska 
Nová Ves

STK DEVÍNSKA NOVÁ VES
ZŠ I. Bukovčana 3, 841 07 Brati-
slava-Devínska Nová Ves

E-mail: gabriel.fratric@gmail.com

14. 10. 2023 od 10.00 h 
EXTRALIGOVÝ ZÁPAS ŽIEN
STK Devínska Nová Ves nastúpi 
proti Malackám.
Miesto: ZŠ I. Bukovčana 3

DENOVA
M. Pišúta 5, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves
E-mail: denova@denova.sk
www.denova.sk

7. 10. 2023 od 8.00 do 12.00 h
DAJME VECIAM DRUHÚ 
ŠANCU
Zber použitých predmetov z do-
mácností, ktoré budú následne 
bezplatne ponúknuté obča-
nom  prostredníctvom webovej 
stránky www.denova.sk  alebo 
organizáciám v rámci sociálnej 
siete.

KOSENIE TRÁVY V DNV 
19. – 22. 9. 2023 – KOLÓNIA 
Od 7.15 do 15.30 h treba odpar-
kovať autá a sprístupniť zelené 
ostrovčeky.

ODVOZ A LIKVIDÁCIA 
ODPADU  
7. 10. 2023 od 8.00 do 10.00 h
ZBER KOMUNÁLNEHO 
ODPADU Z DOMÁCNOSTÍ 
S OBSAHOM ŠKODLIVÝCH 
LÁTOK
Miesto: parkovisko pred býva-
lou poštou na Istrijskej ulici

ZÁMOK SCHLOSS HOF
2294 Schloßhof 1, Rakúsko
www.schlosshof.at
Do 1.11. 2023 od 10.00 
do 18.00 h, posledný vstup 
o 17.00 h

16. 9. 2023 od 11.00 do 17.00 h 
ŠARKANIÁDA
Výroba a púšťanie šarkanov, 
zábava s mydlovými bublinami, 
akrobacia na lanách. 

17. 9. 2023 o 11.00 h
7. 10. 2023 o 15.00 h
KONCERT FILHARMÓNIE 
MARCHFELD
24. 9. 2023 o 14.30 a o 16.00 h
WORKSHOP PRE CELÚ 
RODINU
Vytváranie vlastných originál-
nych náramkov.

INFOSERVIS


